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خدمات دولت الکترونیک ازجمله 
طرح نســخه الکترونیکی که قرار بود 
باعث کاهش هزینه و زمان مردم شود، 
این روزها نه تنها به اهداف خود نرسیده 
بلکه باعث اتلاف بیشتر وقت مراجعان، 
افزایش هزینه ها و سردرگمی مردم و 

متولیان اجرای این طرح شود.
به گزارش ایرنا، با وجود گذشت چند 
روز از الزام اجرای طرح نسخه الکترونیک 
)از روز اول دی ماه(، بررسی های میدانی 
نشــان می دهد که به دلیل ضعف در 
مشکل زیرساختی مانند ضعیف بودن 
خطوط اینترنتی و همچنین شلوغی 
مطب ها و داروخانه هــا به دلیل تاخیر 
در ثبت نســخه در سامانه الکترونیکی 
مردم، پزشکان عمومی، داروخانه داران 
و پزشــکان متخصص به روند اجرای 
این طرح در زمــان حاضر چندان روی 
خوشی نشان نمی دهند و معتقدند در 
شــرایطی که هر روز خبر افزایش ابتلا 
به سویه جدید کرونا به نام اومیکرون در 
کشور بازتاب می یابد اجرای این طرح 
باعث شلوغی مراکز بهداشتی شده و به 
نوعی ازدحام جمعیت، داروخانه ها را به 

کروناخانه تبدیل می کند.
برای مثال تعدادی از شــهروندان 
مدعی هستند که با وجود آنکه ماهانه 
هزینه خدمات درمانی خود را پرداخت 
می کننــد اما بــا آغاز فرایند نســخه 
الکترونیک به دلیل خطای انســانی یا 
امتناع یا تقلب در ثبت دارو و همچنین 
ازدحام شدید در مراکز بهداشتی و قطعی 
مکرر ســامانه های نسخه الکترونیک، 
هزینه داروهای خــود را به صورت آزاد 
پرداخــت می کننــد و می گویند این 
روزها با وجود ده ها مشکل اقتصادی و 
شیوع ویروس اومیکرون اجرای ناقص 
طرح های از این دســت، روان و جسم 

آنان را به بازی گرفته است.
نسخهالکترونیکثبتنمیشود

یکی منشــی پزشک فوق تخصص 
خون در ساری می گوید از اول تا هفتم 
دی ماه که طرح نسخه الکترونیک در 
اســتان مازندران اجباری شده، روزی 

نبوده که سامانه قطع نباشد و در بسیاری 
از روزها در فضای ۴۰ متری این مطب 
حدود ۱۲۰ تا ۱۵۰ نفر در صف انتظار 
برای دریافت نســخه الکترونیک خود 

هستند.
عباس دلیری افزود: مــردم از این 
شرایط نگران و افسرده هستند و بیشتر 
افرادی که به مطب این پزشک متخصص 
خون مراجعه می کنند از نظر جسمی 
حال بدی دارنــد و باید همــراه بیمار 
ساعت ها در صف انتظار برای دریافت 

نسخه الکترونیک باشد.
وی خاطر نشــان کرد: بسیاری از 
بیماران برای در امــان ماندن از کرونا و 
خستگی از چند ساعت انتظار در یک 
مطب در بسته که هوا در آن جریان ندارد، 
پیشنهاد می دهند که پزشک نسخه را 
در یک برگه یا دفترچه کاغذی بنویسد 
تا با پرداخت هزینه آزاد دارو، از شرایط 
خسته کننده ای که برایشان ایجاد شده، 

رهایی یابند.
دلیری تصریح کــرد: قبل از اجرای 
طرح نسخه الکترونیک مدت زمانی که 
فرد بیمار نیاز داشت تا کارش در مطب 
پزشک تمام شود حدود یک ساعت بود 
اما در روزهای گذشته یک بیمار حدود 
چهار ساعت در مطب سردرگم است تا 
شاید با راه اندازی مجدد سامانه، نسخه 

الکترونیک خود را دریافت کند.
وی گفــت: با جرای طرح نســخه 
الکترونیک یک کارمند جدید در مطب 
این پزشک متخصص خون در ساری 
استخدام شد و در مجموع چهار منشی 
هستیم که به مردم خدمات می دهیم 
اما آن قدر میزان جمعیت و ازدحام زیاد 
است که واقعا از پس شــرایط موجود 

برنمی آییم.
این منشــی می گوید که ســرعت 
اینترنت در مطب ها بسیار ضعیف است 
و در بعضی موارد سه تا ۱۰ مرتبه داروها را 
در سامانه ثبت می کنیم اما باز هم نسخه 

الکترونیک ثبت نمی شود.
وی ادامه داد: یکی از مولفه و کارکرد 
مثبتی که برای نسخه الکترونیک در نظر 

گرفته بودنــد، صرفه جویی در مصرف 
کاغذ است اما نه تنها این مقوله انجام نشد 
بلکه روزانه مصرف کاغذ مطب ها بیشتر 
هم شد چراکه یک بار پزشک داروها را در 
دفترچه کاغذی یا روی برگه می نویسد 
و به بیمار تحویل می دهد و فرد بیمار هم 
در صف می ایستد تا این برگه را به منشی 
تحویل دهد و اگر شــرایط به درستی 
انجام شود، منشی روی کاغذ دیگر کد 
و شــماره ملی فرد بیمار و نام داروخانه 
را تحویل می دهــد و در نهایت با رصد 
این پروسه می بینیم که به هیچ عنوان 

در مصرف کاغذ صرفه جویی نمی شود.
فقطدفترچهکاغذی

مــردم متضــرران اصلــی اجرای 
طرح های معیوب هستند. بسیاری از 
داروخانه ها و مطب های پزشــکان در 
زمان قطعی سامانه نسخه الکترونیک، 
از شــهروندان طلب دفترچه کاغذی 
می کنند. در بســیاری مــوارد، بیمار 
به عنوان یک بیمه شده به مرکز درمانی 
مراجعه می کند و انتظــار دارد با ارائه 
کارت ملی از بیمه درمانی خود استفاده 
کند ولی در پاسخ می شــنود که فقط 
دفترچه کاغذی را قبول داریم، لذا مجبور 
می شــود به شــعبه یا کارگزاری خود 
مراجعه کند تا دفترچه کاغذی بگیرد 
و آنجا هم می شــنود که دیگر دفترچه 
کاغذی نمی دهیم و از سوی دیگر یک 
سر ماجرا هم داروخانه ها هستند و آنان 
هم با قطعی سامانه هزینه داروهای را به 
صورت هزینه آزاد از شهروندان مطالبه 

می کنند.
یک پزشــک عمومی با شرح موارد 
مذکور می گوید که همچنان بسیاری 
از پزشکان متخصص اعتقادی به اجرای 
طرح نسخه الکترونیک ندارند یا لوازم 
اجرای این طرح را در مطب خود آماده 
نمی کنند و در قبال این موضوع مطرح 
شده بدون که آنکه به جیب بیمار توجه 
کنند، همچنان دفترچــه کاغذی را از 

مراجعه کنندگان مطالبه می کنند.
حســین منظوری افزود: به عنوان 
مثال در روزهای گذشته برگه ارجاعی 

را برای پذیرش یک بیمار به پزشــک 
متخصصی صادر کردم اما براســاس 
گفته هــای مراجعه کننده، پزشــک 
متخصص با بی اعتنایی نسبت به کد و 
شماره ملی و برگه ارجاع بیمار، داروها 
را در یک برگــه نوشــت و دارویی که 
بیمار می توانست با ۷۰ تا ۸۰هزار تومان 
با نرخ دولتی تحویل بگیــرد با هزینه 
۴۳۰هزار تومانی از متصدی داروخانه 
تحویل گرفت.وی ادامــه داد: به هیچ 
عنوان بســیاری از پزشکان متخصص 
در اجرای طرح نســخه الکترونیک با 
پزشکان خانواده و متصدیان اجرای این 
طرح همکاری ندارند و زنجیره نسخه 
الکترونیک با کارشکنی های پزشکان 
متخصص قطــع می شــود و تنها این 
بیماران و همراهان آنان هســتند که با 
پرداخت نرخ آزاد دارو، متضرر می شوند.

این پزشک خانواده تصریح کرد: در 
سامانه ارجاع با ۳۰ پزشک متخصص در 
نقاط مختلف مازندران همکاری دارم 
که به جرات می گویم که در زمان حاضر، 
۸۰درصــد این پزشــکان متخصص 
نسبت به اجرای طرح نسخه الکترونیک 
بی اعتنا هستند و به رویکردهای نوین 

شرکت های بیمه ای توجه ندارد.
ازدحامجمعیتدرمراکزپزشکی

وسردرگمیداروخانهداران
در این بیــن داروخانــه داران هم 
از وضعیت پیش آمده گلایــه دارند و 
می گویند بــه دلیــل افزایش حجم 
مراجعات به معنای واقعی نمی توانند 

خدمات مطلوبی به شهروندان بدهند و 
از اینکه بسیاری از بیماران با نشان دادن 
برگه داروها می خواهند که هزینه دارو را 

آزاد پرداخت کنند، شرمنده می شوند.
عباس کیانی، متصدی یک داروخانه 
می گوید: مدت زمان دریافت دارو قبل 
از اجرای طرح نسخه الکترونیک برای 
یک شهروند در این داروخانه حدود ۱۰ 
تا ۱۵ دقیقه بود اما اکنون با مشــکلات 
زیرســاختی و پایین بودن ســرعت 
اینترنت، یک شهروند باید حداقل ۴۵ 
دقیقه در شــرایطی که کرونا جولان 
می دهد در صف انتظار داروخانه برای 

تحویل دارو با نسخه الکترونیک باشند.
وی می افزاید: مردم هــم به دلیل 
شرایط کرونایی تاب و تحمل ایستادن 
طولانی مدت در صف های داروخانه ها 
را ندارنــد و گاهی اوقــات با عصبانیت 
و پرخاشــگری از حضور در صف های 
طولانی داروخانه ها برای دارو شــدن 
نسخه های الکترونیک خسته و منصرف 
می شوند و محل را ترک می کنند تا شاید 
در داروخانه دیگری فرجی شود اما برخی 
دیگر از شهروندان هم هزینه داروها را 
می خواهند آزاد پرداخت کنند و با گلایه 
و ناراحتی که دارند رمز کارت اعتباری 
خود را برای تحویــل دارو به متصدی 

داروخانه اعلام می دارند.
کیانی ادامه داد: مــردم گلایه مند 
هســتنند و حق هم دارنــد چراکه در 
اجرای این طرح آسیب شناسی درستی 
صــورت نگرفت. در ماه های گذشــته 
به دلایل نامعلومی ســرعت اینترنت 
بسیار کند شــده و به طور متوسط در 
۲۴ ساعت شبانه روز که یک داروخانه 
دولتی به مردم خدمات می دهد چهار تا 
پنج ساعت سامانه ثبت دارو برای نسخه 

الکترونیک قطع است.
وی اضافــه کرد: از اینکــه بیماران 
خاص در شرایط ســخت اقتصادی و 
کرونایی برای یک دوره ویزیت و دریافت 
دارو در نــزد یک پزشــک متخصص 
باید ۷۰۰هزار تا یــک میلیون تومان 
هزینه کنند، متاسف می شویم و گاهی 
اوقات متصدیــان داروخانه ها به مردم 
دلــداری می دهند و آنــان را به صبر و 
خویشتن داری دعوت می کنند تا شاید 
با وصل شدن سامانه، هزینه داروهای 

خود را آزاد پرداخت نکنند.
ایــن متصــدی داروخانــه خاطر 
نشــان کرد: از ســوی دیگر بسیاری از 
پزشکان داروها را در برگه می نویسند و 
داروخانه داران، نسخه کاغذی را با ثبت 
در سامانه به نسخه الکترونیک تبدیل 
می کنند که این رویه هم زمان بر است 
و در بعضــی موارد یک بیمــار چهار تا 
پنج نســخه کاغذی به همراه دارد که 
الکترونیکی کردن این حجم از نسخه 

شاید تا ۲ ساعت وقت ببرد.
وی گفت: در بعضی موارد تعدادی از 
شهروندان نسخه های الکترونیک آنها 
نزد پزشک ثبت می شود اما سواد درست 
و حسابی ندارند و کد یا شماره ملی خود 
را نمی داننــد یا گاهی اوقات پزشــک 
متخصص روی کاغذ کد و شماره ملی 

بیمار را به اشتباه درج می کند که همه 
این مسائل باعث گیج و سردرگم شدن 
اجرای نســخه الکترونیک در استان 

شده است.
بازیباروحوروانمردم

درعصرکرونا
اینترنت و ســرعت پایین آن، ثبت 
نشدن دارو در نسخه الکترونیک یا هر 
موضوع دیگری که از سوی پزشکان و 
داروخانه داران مطرح می شود، هرچه که 
است این روزها یک دغدغه بهداشتی و 
پزشکی است که با پرداخت هزینه آزاد 
دارو دود آن تنها به چشم مردم می رود 
و مردم از روند اجرای آن راضی نیستند.

یکــی از اهالــی روســتای گلورد 
شهرستان ساری در این باره می گوید: در 
روزهای گذشته به پزشک خانواده محل 
زندگی ام مراجعه کردم و دکتر داروهای 
من را روی دفترچه نوشت اما وقتی به 
شهر آمدم تا داروهای تخصصی و درمانی 
خودم را دریافت کنم، متصدی داروخانه 
می گوید که باید شماره ملی و کد نسخه 
الکترونیک خود را به وی تحویل دهم 
و دیگر دفترچه کاغذی کارایی ندارد و 
برای اینکه حال بدی داشتم و نیازمند 
به داروها بودم به اجبار هزینه داروهای 

خودم را آزاد پرداخت کردم.
محمد رجبــی ادامــه داد: به هیچ 
عنوان در پایگاه درمانی روستای محل 
زندگی مان اینترنت با سرعت بالا وجود 
ندارد که پزشــکان بخواهند نســخه 
الکترونیک بنویسند. چرا باید داروی که 
سه هفته پیش برایش ۲۰هزار تومان 
پرداخت می کردم به یک باره ۲۳۵هزار 
تومان برای آن پول بپــردازم؟ واقعا در 
این شرایط سخت اقتصادی و گرانی از 
مسئولان توقع داریم در رفع مشکلات 

پیش آمده چاره اندیشی کنند.
وی اضافه کرد: وقتی که به داروخانه 
و مراکز تخصصی و پزشکی شهر ساری 
می روم آن قدر جمعیت برای دریافت و 
تحویل نسخه الکترونیک زیاد است که 
واقعا نمی توانم شرایط را تحمل کنم و 
مجبورهستم به پزشک یا داروخانه دار 
بگویم کــه هزینه داروهــا را برایم آزاد 
حساب کند.این روستانشین گلوردی 
گفت: مشکلات زیرساختی یا هر دغدغه 
دیگری که در طرح نسخه الکترونیک 
وجود دارد باید اول برطرف شود و بعد 
از آن طرح اجرا شود و به نوعی در زمان 
حاضر مردم عــادی و بیمــاران از این 

شرایط در استان رضایت ندارند.
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خبر

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی لرستان 
گفت: با همکاری سیستم بانکی در استان از محل 
اعتبارات اشتغال روستایی ۳۳۴میلیارد تومان 

تسهیلات به طرح های روستایی پرداخت شد.
علی آشــتاب در جلسه بررســی طرح های 
اقتصادی لرســتان اظهار کرد: لرستان به رغم 
برخورداری از قابلیت هــا و ظرفیت های خوب 
در حوزه های مختلف اقتصادی، از نظر اشتغال 

مشکلاتی دارد.
وی خاطرنشــان کرد: دو عامل در سال های 
اخیر مزید بر علت شــد، یکی سیل سال ۹۸ که 
کلی از امکانات، زیرساخت ها و توانمندی های 

استان را از بین برد و کرونا که پس از سیل آسیب 
بسیار جدی به بخش اقتصادی به ویژه خدمات 
وارد کرد طوری که ۴۷درصد اشتغال لرستان در 

بخش خدمات آسیب دید.
آشتاب گفت: در راستای حمایت از بنگاه های 
آسیب دیده ناشــی از کرونا، به بیش از ۲۴هزار 
بنگاه با همکاری سیستم بانکی تسهیلاتی بالغ بر 

۲۰۰میلیارد تومان پرداخت شد.
مدیرکل تعــاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان 
اینکه برخی طرح ها به واســطه تورم نتوانستند 
به بهره برداری برســند، افــزود: انتظار می رود 
اعتبارات بیشــتری برای تکمیــل این طرح ها 

پیش بینی شــود.وی بــا بیان اینکه ســامانه 
استفاده از مشوق هایی همچون طرح کارورزی 
فارغ التحصیلان و یارانه دستمزد و معافیت های 
بیمه ای دانشــگاهی از مرداد ماه امسال بسته 
شــده، افزود: این در حالی ســت که لرستان به 
شدت نیازمند این مشوق هاست و نیازمند کمک 

و توجه بیشتر هستیم.
آشتاب اظهار کرد: واحدهای بزرگی در استان 
داریم که راکد هســتند و باید از وزارتخانه های 
دیگر پیگیری شود و ســهم وزارت کار در ایجاد 

اشتغال سهم حداقلی است.
وی با بیان اینکه پارســیلون پس از خلع ید، 

دو سال است که در نوبت تغییر کاربری و منطقه 
ویژه اقتصادی شدن است، گفت: انتظار می رود 
این واحد همچون دیگر واحدهای راکد تعیین 
تکلیــف شود.آشــتاب ادامــه داد: ۴۰۰ واحد 

سنگ بری در استان داریم که کمتر از ۵۰درصد 
آنها فعال هستند و مشکل فرسودگی تکنولوژی 
و تجهیزات داشته و نیازمند به  تزریق سرمایه و 

حمایت مالی است.

مدیرکلتعاون،کارورفاهاجتماعیلرستان:

سهم وزارت کار در ایجاد اشتغال، حداقلی است

باآغازفرایندنسخه
الکترونیک،بهدلیلخطای
انسانییاامتناعوتقلبدر
ثبتدارو،ازدحامشدید

درمراکزبهداشتیوقطعی
مکررسامانههاینسخه
الکترونیک،بسیاریاز
بیمارانهزینهداروهای
خودرابهصورتآزاد
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مردمبهدلیلشرایط
کروناییتحملایستادن
طولانیمدتدرصفهای

داروخانههاراندارندو
گاهیاوقاتباعصبانیتو
پرخاشگریازگرفتندارو
منصرفمیشوندوبرخی
همهزینهداروهاراآزاد
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 تجمع کارگران رنگین نخ 
مقابل استانداری سمنان

کارگران رنگین نخ که در اعتراض به عدم دریافت 
مطالبات معوقه خود از ســال ۹۲ در بلاتکلیفی به 
ســر می برند، دیروز با تجمع در مقابل ساختمان 

استانداری سمنان، پیگیر مطالبات خود شدند.
یکی از این کارگران به ایلنا گفت: کارگران رنگین 
نخ که پیش از این ۱۴ بار تجمعات مشابهی را مقابل 
ساختمان نهادهای دولتی در استان انجام داده اند، با 
تجمع مقابل ساختمان استانداری، پیگیر مطالبات 

مزدی و سنواتی خود شدند.
وی گفت: دست کم ۵۰ نفر هستیم که از سال ۹۲ 
پیگیر مطالبات مان از مسئولان شهرستانی و استانی 
هستیم اما متاسفانه بعد از گذشت هشت سال هنوز 
هیچ اقدامی در جهت پیگیری مطالبات انجام نشده 
است.وی گفت: فعالیت کارخانه در سال ۹۲ به دلیل 
آنچه از سوی کارفرما »»مشکلات مالی« خوانده 
شد، تعطیل اعلام شــد و از آن زمان تا امروز هنوز 
بخش عمده ای از مطالبات ما کارگران بیکار شده این 
واحد، پرداخت نشده است.این کارگر گفت: مجموع 
مطالبات مزدی و بیمه ای ما کارگران به بیش از یک 
میلیارد و ۲۰۰میلیون تومان می رسید که در حال 
حاضر ارزش ریالی آن با توجه به تورم امروز به حداقل 

رسیده است.
    

تجمع بازنشستگان معدن سنگرود 
مقابل مجلس

بازنشستگان معدن سنگرود دیروز )دوازدهم 
دی( در اعتــراض به عدم رســیدگی به وضعیت 

بازنشستگی خود مقابل مجلس تجمع کردند.
به گزارش ایلنا، این بازنشســتگان می گویند 
در حالی که کمیســیون اصل ۹۰ مجلس، تامین 
اجتماعی و ایمیدرو را مکلف به پرداخت خسارت 
به بازنشســتگان کرده، تاکنون هیچ خسارتی به 
آنها پرداخت نشــده و این بازنشستگان همچنان 

بلاتکلیف هستند.
طبق این گزارش، در پی تعطیلی معدن سنگرود 
حدود ۱۲۰ کارگر این معدن که موعد بازنشستگی 
آنها نزدیک بود، مشــمول دریافت بیمه بیکاری 
شــدند. در پی تجمع این کارگــران و اعتراض به 
وضعیت بازنشستگی خود، در سال ۹۳ دولت وقت 
طی مصوبه ای مقرر کرد بیمه بیکاری این کارگران 
به عنوان کارگر سخت و زیان آور رد شود. همچنین 
طبق بند دوم این مصوبه قرار شد آخرین مزد دریافتی 
مبنای محاسبه مستمری بازنشستگی قرار بگیرد.
به گفته این بازنشســتگان، بند دوم این مصوبه در 
همان زمان حذف شــد و به جای آنکه آخرین مزد 
دریافتی مبنای محاســبه مستمری بازنشستگی 
قرار بگیرد، ۲ سال قبل از شروع بیمه بیکاری مبنای 
دریافت مستمری قرار گرفت. از این رو مستمری این 

بازنشستگان کاهش چشم گیری پیدا کرد.
این عده گفتند: مستمری ما به دلیل تعطیلی 
اجباریِ معدن کاهش پیدا کرد. ما برای اعتراض بارها 
مقابل مجلس تجمع کردیم. ماه هاست بین مجلس 
و ایمیدرو در حال رفت و آمد هســتیم و متاسفانه 

تاکنون به نتیجه نرسیده ایم.
طبق این گــزارش، در حالی کــه مجلس طی 
نامه ای، ایمیدرو را مکلف به پرداخت خسارت به ۱۲۰ 
بازنشسته معدن سنگرود کرده بود، این سازمان در 
نامه ای به وزارت صمت اعلام کرده »بازنشستگی 
این کارگران کاملا قانونی بوده و پرداخت خسارت از 

اختیارات این سازمان خارج است«.
    

تجمع بازنشستگان کارگری 
مقابل تامین اجتماعی گیلان

بازنشستگان کارگری گیلان روز گذشته مقابل 
اداره کل تامین اجتماعی این استان تجمع کردند.

به گزارش ایلنا، این بازنشستگان با بیان اینکه 
خواســته های آنها همگی منطبق با قانون است، 
خواستار افزایش مســتمری ها به اندازه خط فقر، 
ارائه خدمات درمانی رایگان، پرداخت بدهی دولت 
به سازمان تامین اجتماعی و افزایش تسهیلات و 

خدمات رفاهی شدند.
یکی از این بازنشستگان گفت: با توجه به تورم 
فعلی و احتمال افزایــش آن در ماه های آینده، ما 
بازنشستگان خواستار افزایش مستمری ها به اندازه 
سبد معاش واقعی هستیم. باید به گونه ای حقوق 
ما را افزایش دهند که سال بعد دوباره دچار سقوط 
معیشتی نشــویم. در عین حال، ســازمان تامین 
اجتماعی باید به تعهدات خود در قبال بیمه شدگان 
ازجمله ارائه خدمات درمانی کاملاً رایگان عمل کند.

اخبار کارگری


